

Believers on the Move from East-Central and South-Eastern Europe: Religious Migration Regimes and Diaspora Policies (1930s to 1960s)

Annual Conference of the Collegium Carolinum in Cooperation with the German Historical Institute Rome (Max Weber Foundation) and the Institute of History of the Czech Academy of Science

Marion Auerbeck-Dotter and Jaroslav Šebek

Fischbachau, 12th–16th November 2026

Migration as a global and trans-temporal historical phenomenon has already been extensively researched with regard to the 20th century. Even in this age of increasing secularisation, religious affiliation is still considered a key factor in long-term mobility. It could lead to the restriction of fundamental rights and even to life-threatening persecution of people in their homelands. Religion was therefore one of the reasons for flight and expulsion, but it also played a role during and after the migration process itself. Religious actors (dignitaries, organizations, interest groups, etc.) could be part of this process, influence it or be subjected to forced exile themselves. In East-Central and South-Eastern Europe in particular, religious identities could also be strongly intertwined with national or ideological attitudes, which could contribute to the formation of diaspora groups in host countries around the world.

The aim of the Collegium Carolinum's annual conference 2026 is to shed light on the role of religious actors and the significance of religious affiliation on migration movements from Eastern Europe from the 1930s to the 1960s. 'Religion' refers to the three major religious communities in East-Central and South-Eastern Europe: Christianity (Catholicism, Protestantism and Orthodoxy), Judaism and Islam. The central question of the conference is how religious actors influenced migration regimes from Eastern Europe from the interwar period to the Cold War, and developed their own understanding and strategies for these processes. At the same time, we want to show the agency of migrating believers and dignitaries: How did individuals and newly formed diaspora groups implement their ideas of religion and, related to this, of politics and society in their new home countries?

Three aspects can be relevant:

- Large refugee movements gave rise to humanitarian and charitable initiatives. Religious aid organisations took on their traditionally important role in providing care and support, from reception in refugee camps to the issuance of visas to host countries worldwide or repatriation to the former home regions. Questions can be asked about how these organisations cooperated with each other or with state actors, how they classified and assessed migrants, and what kind of assistance (material vs. spiritual) they offered. At the same time, we are interested in how those in need interacted with confessional organisations, e.g. by appealing to religious solidarity to improve their situation.
- Secondly, we encourage contributions on how exiles from East-Central and South-Eastern Europe were used by religious actors (such as the Holy See) in political, diplomatic and societal processes during

and after their migration. They received the status of informants, translators, or experts; played an important role in anti-totalitarian propaganda or international organisations; and could become part of charitable, pastoral, or symbolic political support structures for fellow believers in Eastern Europe. At the same time, ideological and national radicalism in exile groups could meet with criticism within their own religious communities.

- Finally, we ask how confessional groups from Eastern Europe in exile and diaspora helped to shape discourses on religion, migration, and Eastern Europe. They founded associations and institutions with a religious focus; developed theological, historical, or political science theories based on their experiences; and actively influenced the social and religious life of their new homelands.

Contributions that take a comparative approach or address areas of conflict and cooperation between members, organisations, and networks of different denominations are very welcome.

The conference is organized by the Collegium Carolinum in cooperation with the German Historic Institute Rome (Max Weber-Foundation Project Group “The Global Pontificate of Pius XII”) and the Institute of History of the Czech Academy of Science (Prague). It will take place in Fischbachau in the Bavarian Alps from 12th – 15th November 2026. The conference languages are German and English. Subject to available funds, the organizers will cover the travel and accommodation costs of all participants. Papers should last approx. 20 minutes, followed by a discussion of equal length. Scholars of all career stages are invited to submit paper proposals by 17th April 2026 to Dr Marion Averbek-Dotter (marion.dotter@collegium-carolinum.de) and Dr. Jaroslav Šebek, Ph.D. (sebek@hiu.cas.cz). These should be in English and not exceed 3.000 characters in length (incl. spaces). Please also submit a short CV.

A publication in English is planned in the series “Bad Wiesseer Tagungen des Collegium Carolinum”.

Gläubige aus Ostmittel- und Südosteuropa in Bewegung. Religiöse Migrationsregime und Diasporapolitik (1930er bis 1960er Jahre)

Jahrestagung des Collegium Carolinum in Kooperation mit dem Deutschen Historischen Institut Rom (Max Weber Stiftung) und dem Institut für Geschichte der Tschechischen Akademie der Wissenschaften

Marion Awerbeck-Dotter und Jaroslav Šebek

Fischbachau, 12.–16. November 2026

Migration als globales und zeitübergreifendes historisches Phänomen wurde für das 20. Jahrhundert bereits eingehend erforscht. Auch in dieser Ära zunehmender Säkularisierung gilt die Religionszugehörigkeit als zentraler Push-Pull-Faktor langfristiger Mobilität. Sie konnte zur Einschränkung von Grundrechten und sogar zu lebensbedrohlicher Verfolgung führen, war also ein Mitgrund für Flucht und Vertreibung von Menschen aus ihren Heimatländern. Religion spielte aber auch im und nach dem Migrationsprozess selbst eine Rolle, da religiöse Akteure (Würdenträger, Organisationen, Interessengruppen usw.) darauf Einfluss nehmen oder selbst ins Exil gezwungen werden konnten. Religiöse Identitäten in Ostmittel- und Südosteuropa konnten zudem stark mit nationalen oder ideologischen Überzeugungen verflochten sein, was weltweit zur Bildung von konfessionell-nationalen Diasporagruppen beitrug.

Das Ziel der Jahrestagung des Collegium Carolinum 2026 ist es, die Bedeutung religiöser Zugehörigkeit für Migrationsbewegungen aus dem östlichen Europa von den 1930er bis zu den 1960er Jahren zu beleuchten und die Rollen religiöser Gemeinschaften dabei zu zeigen. „Religion“ bezieht sich auf die drei großen Glaubensbekenntnisse Ostmittel- und Südosteuropas: Christentum (Katholizismus, Protestantismus und Orthodoxie), Judentum und Islam. Die zentrale Frage der Tagung ist, wie religiöse Akteure die Migrationsregime im östlichen Europa von der Zwischenkriegszeit bis zum Kalten Krieg beeinflusst und ihr eigenes Verständnis bzw. ihre eigenen Strategien darin immer wieder neu entwickelt haben. Gleichzeitig untersuchen wir die Handlungsspielräume von Gläubigen und religiösen Würdenträgern während und nach ihrer Migration: Wir wollen z.B. analysieren, wie die sich dabei bildenden Diaspora- und Exilgruppen ihre Vorstellungen von Religion und damit verbunden von Politik und Gesellschaft in ihrer neuen Heimat vertreten und umgesetzt haben.

Drei Aspekte können dabei relevant sein:

- Die Flüchtlingsbewegungen aus dem östlichen Europa im Untersuchungszeitraum führten zu großen humanitären und karitativen Anstrengungen. Religiöse Hilfsorganisationen übernahmen ihre traditionell wichtige Rolle bei deren Versorgung und Unterstützung, von der Aufnahme in Flüchtlingslagern über die Erteilung von Visa für Aufnahmeland weltweit bis hin zur Rückführung in die ehemaligen Heimatregionen. Es stellt sich die Frage, wie diese Organisationen untereinander oder mit staatlichen Akteuren zusammenarbeiteten, wie sie MigrantInnen klassifizierten und bewerteten und welche Art von Hilfe (materiell und/oder spirituell) sie anboten. Auf der anderen Seite interessieren wir uns dafür, wie

die Hilfsbedürftigen mit solchen Organisationen interagierten, z.B. indem sie ihren konfessionellen Status nutzten, um eine Verbesserung ihrer Situation zu erreichen.

- Zweitens begrüßen wir Beiträge zu der Frage, wie ExilantInnen aus Ostmittel- und Südosteuropa während und nach ihrer Migration von religiösen Akteuren (wie dem Heiligen Stuhl) in politische, diplomatische und gesellschaftliche Prozesse eingebunden wurden. Sie wurden als InformantInnen, ÜbersetzerInnen oder ExpertInnen eingesetzt; spielten eine wichtige Rolle in der antitotalitären Propaganda oder in internationalen Organisationen; und konnten Teil der karitativen, pastoralen oder symbolpolitischen Unterstützung für GlaubensgenossInnen im östlichen Europa selbst werden. Gleichzeitig konnte der ideologische und nationale Radikalismus in Exilgruppen innerhalb ihrer eigenen Religionsgemeinschaften auf Kritik stoßen.

- Schließlich fragen wir, wie konfessionelle Gruppen aus dem östlichen Europa im Exil und in der Diaspora selbst dazu beigetragen haben, Diskurse über Religion, Migration und das östliche Europa zu prägen. Sie gründeten Vereinigungen und Institutionen mit religiösem Schwerpunkt, entwickelten auf der Grundlage ihrer Erfahrungen theologische, historische oder politikwissenschaftliche Theorien und gestalteten aktiv das soziale und religiöse Leben ihrer neuen Heimatländer mit.

Beiträge, die einen vergleichenden Ansatz verfolgen oder sich mit Konflikten und Kooperationen zwischen Mitgliedern, Organisationen und Netzwerken verschiedener Konfessionen befassen, sind sehr willkommen.

Die Konferenz wird vom Collegium Carolinum in Zusammenarbeit mit dem Deutschen Historischen Institut Rom (Max-Weber-Stiftung-Projektgruppe „The Global Pontificate of Pius XII“) und dem Institut für Geschichte der Tschechischen Akademie der Wissenschaften (Prag) organisiert. Sie findet vom 12. bis 15. November 2026 in Fischbachau in den Bayerischen Alpen statt. Die Konferenzsprachen sind Deutsch und Englisch. Vorbehaltlich der Verfügbarkeit von Mitteln übernehmen die Organisatoren die Reise- und Unterbringungskosten aller TeilnehmerInnen. Die Vorträge sollten ca. 20 Minuten dauern, gefolgt von einer Diskussion gleicher Länge. WissenschaftlerInnen aller Karrierestufen sind eingeladen, bis zum 17. April 2026 Vortragsvorschläge bei Dr. Marion Auerbeck-Dotter (marion.dotter@collegium-carolinum.de) und Dr. Jaroslav Šebek, Ph.D. (sebek@hiu.cas.cz) einzureichen. Diese sollten in englischer oder deutscher Sprache verfasst sein und eine Länge von 3.000 Zeichen (inkl. Leerzeichen) nicht überschreiten. Bitte reichen Sie auch einen kurzen CV ein.

Eine Veröffentlichung in englischer Sprache ist in der Reihe „Bad Wiesseer Tagungen des Collegium Carolinum“ geplant.